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Obliba číselných loterií i kurzových sázek roste. Hlavní hráči na českém trhu 
hovoří v souvislosti s uplynulým rokem o pětinovém růstu hrubých příjmů, 
tedy peněz, které jim zůstanou po odečtení vyplacených výher. V předloňském 
roce tato částka činila přes pět miliard korun. Letos kanceláře v souvislosti  
s fotbalovým Eurem a letní olympiádou očekávají další dobrý rok. ByznyS / str. 4

Magistrát nyní  
blokují Piráti
Jednání o zrodu nové 
koalice na pražském 
magistrátu se vracejí 
na začátek. Z jednání 
svolaného TOP 09 odešli 
Piráti. str. 3

U Václavského náměstí 
se bude stavět
V pražské Opletalově ulici 
nedaleko Václavského 
náměstí vznikne 
přestavbou dvou domů 
kancelářský a bytový 
komplex. str. 5

Ekonomika Číny 
zklamala
Čínské hospodářství má 
za sebou nejhorší rok 
za poslední čtvrtstoletí. 
Ekonomika země loni 
povyrostla jen  
o 6,9 procenta. str. 6

Indonéští filmaři 
objevují Česko 
Do kin v Indonésii vstoupí 
film Dopisy z Prahy. 
Snímek by mohl vzbudit 
ve čtvrté nejlidnatější 
zemi zájem o Česko. str. 8
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Autosalon  
v Detroitu
v americkém městě aut 
se představuje čtyřicet 
novinek. 
Prim hrají asijské  
a evropské značky.

témA

str. 10–11

Drážní boj
České dráhy nechtějí 
převést hlavní nádraží  
v Praze na správu 
železnic. Dopravci se zdá 
slíbených 150 milionů 
málo.

ByznyS
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StaniSlav ŠUlC: Zrovna 
jsem potkal pankáče 
kouřícího elektronickou 
cigaretu. to je #nofuture? 
#konecpunkuvcechach.

twitter.com/e15news

19 %
Zhruba o tolik loni  meziročně narostly hrubé  příjmy sázkových  kanceláří.
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Sázka na (ne)jistotu
Na návrat hospodářského vzestupu, který by 
stál za řeč, jsme v české kotlině čekali nějakých 
sedm let. Růst ale bude brzo pryč. S železnou 
pravidelností totiž platí, že když si v Česku všich-
ni začnou říkat, jak vše dobře běží, blíží se pád. 
Je to stejné, jako když nám blonďaté hlasatelky 
komerčních televizí začnou říkat, že ceny ropy 
rostou. Víme, že uzrál čas ropu „zashortovat“. 

Třeba ještě bude sranda, pokud se další recese 
dočkáme ještě s nynější vládou. Premiér Sobotka 
by konečně čelil nové výzvě – ekonomice v krizi. 
Tato období zatím zná jen z bezpečí opoziční 
poslanecké lavice. Uvidíme, zda vláda přihodí 
důchodcům nějakou tu „pětku“ i během krize, 
aby se měli lépe. Oddané voliče je třeba si hýčkat 
za každých (ekonomických) okolností. Vlastně 
pozor, já bych to (levicovou vládu řešící propad 
ekonomiky) snad ani vidět nechtěl. 

Nechvalně známá agentura Standard & Poor’s 
snížila Polsku rating na BBB+ a výhled zhorši-
la ze stabilního na negativní. Fundamentální 
situace země se ale od posledního hodnocení 
loni v září nezhoršila. Možné motivy jsou pak 
jen dva. Buďto si S&P opět zajišťuje bezplatnou 
reklamu, stejně jako když v roce 2011 snížila 
rating Spojeným státům proto, že se tam politici 
nedokázali dohodnout na zvýšení dluhového 
stropu. Ti, kteří už zhlédli film Sázka na nejis-
totu, mohou zapřemítat, zda Polsko chlapcům 
ze S&P dostatečně zaplatilo za jejich „služby“.

Zápisník  
Zdeňka Pečeného

Protagonisté dne

lukáš černohorský

předseda pirátské strany

Petr knybel

šéf tipsportu

Pavel krtek

šéf českých drah

Odchodem z jednání zmařili vznik 
nové pražské koalice. Pokud se ale 
k projektu TOP 09 přidá ČSSD, 
jejich hlasů už nebude potřeba.

str. 3

Jeho holdingu se loni dařilo, tržby 
stouply o dvacet procent. A to 
byl jen jeden důležitý světový 
šampionát – v hokeji.

str. 4

Dostal zadání převést nádraží 
na železniční správu za 3,24 miliar-
dy korun. Pražské hlavní nádraží by 
tak „prodal“ hluboko pod cenou.

str. 5

Na státní návštěvu letos přijede 
čínský prezident Si Ťin-pching. 
Podle zdrojů z prostředí česko- 
-čínského byznysu se k podpisu 
chystají smlouvy o významných 
investicích v důležitých oblastech 
české ekonomiky. Praha by ráda 
s Pekingem uzavřela dohodu 
o strategickém partnerství, v níž 
by byly uvedeny také oblasti 
prioritní pro český export. Může 
to být například letecká technika, 
potravinářské technologie či 
služby. Z východoasijských zemí 
má Česko podobnou smlouvu jen 
s Jižní Koreou.

hlava čínského státu 
na návštěvě v Praze

n Čína dokončila plány 
nové hedvábné stez-
ky a teď hledá vhodné 
projekty. Česko takové 
nemá, a tak se pokusí 
najít příležitosti pro své 
firmy v jiných zemích 
ležících na trase.

Jan Stuchlík

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) během listopadové ná-
vštěvy Číny podepsal memoran-
dum o spolupráci při vytváření 
hedvábné stezky. „Dobré vztahy, 
které jsme s Čínou za dva roky 
vybudovali, se teď musí přenést 
do konkrétních oblastí. Na-
příklad chceme, aby se Česko 
stalo dopravním centrem pro 
střední a východní Evropu pro 
čínské firmy. Letos se otevře 
nová přímá linka do Šanghaje 
a další se připravuje,“ prohlásil 
premiér na včerejším semináři 
k projektu hedvábné stezky.  

Experti, kteří se byznysu s Čí-
nou věnují, upozorňují, že Česko 
nemá velké dopravní a další 
infrastrukturní projekty, jež 
by mohlo Číňanům nabídnout 

česko chce budovat 
hedvábnou stezku

Přidáme se. Premiér Bohuslav Sobotka na své loňské misi v Číně dodal oficiální punc českému záměru účast-
nit se projektu nové hedvábné stezky.
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ke spolupráci a které by do kon-
ceptu hedvábné stezky zapa-
daly. Pokud by si české firmy 
měly sáhnout na čínské peníze, 
budou se muset připojit k pro-
jektům budovaným v zahraničí. 
„Podpoříme dopravní projekty, 
které s budováním hedvábné 
stezky souvisí,“ dodává Sobotka.

Možnosti zapojení českých 
firem do čínských projektů 
hodlá Česko otestovat na Bal-
káně. Tam Číňané chystají 

výstavbu přístavů a navazují-
cích železniční spojení. „Rádi 
bychom propojili české firmy, 
které už na Balkáně úspěšně 
působí a mají tam dobré jméno, 
s čínskými podniky. Pracujeme 
na uspořádání kontaktních 
seminářů,“ říká Martin Tlapa, 
náměstek ministra zahra-
ničních věcí. Podobně bude 
ministerstvo sledovat projekty 
hedvábné stezky v zemích jako 
Kazachstán, Mongolsko, Indie či 
Gruzie.

Konkrétní projekty na hed-
vábné stezce se teprve začnou 
rýsovat. Čínská vláda sama 
zatím zjišťuje, na čem se může 
s jednotlivými vládami na trase 
stezky dohodnout. Navíc okruh 
partnerských zemí se stále roz-
šiřuje. „Loni skončilo plánování 
stezky. Vytvořili jsme Fond 
hedvábné stezky a Asijskou in-
frastrukturní investiční banku, 
kde jsou desítky miliard dolarů 
pro financování infrastruktury 
a spolupráce v oblasti výrobních 
kapacit,“ uvádí čínská velvy-
slankyně v Praze Ma Kche- 
čching. Dohodu o spolupráci 
jsme podepsali s třiceti státy 
a memoranda o porozumění 
se sedmi zeměmi střední a vý-
chodní Evropy.



nání teprve začínají, rychlost 
jednání by neměla být limi-
tem,“ řekl Březina. Výsled-
kem dohody by pak podle něj 

měla být silná koalice, silněj-
ší než ta dosavadní, a taková, 
která dovládne do konce 
volebního období. V Praze by 
tak mohla vzniknout třeba 

koalice ANO, ČSSD a TOP 09, 
popřípadě doplněná hlasy 
ODS a Trojkoalice. ČSSD 
nezavrhuje ani svou dřívější 
představu, podle níž by 
v úvahu přicházelo spojení 
pěti nejsilnějších stran, tedy 
ANO, TOP 09, ČSSD, ODS 
a Trojkoalice. Kdy by mohl 
být výsledek nově odstar-
tovaných jednání znám, 
nechtěl Březina odhadovat. 

Původní koalice ANO, 
ČSSD a Trojkoalice se roz-
padla loni na podzim. 
Možností, jak sestavit koalici 
v hlavním městě, je několik. 
Žádná z nich se však kvůli 
vzájemným animozitám 
stran, které se po volbách 
dostaly do pražského za-
stupitelstva, neobejde bez 
komplikací.
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Pokud by se  
ČSSD připojila  

ke stranám, jež chtějí  
s TOP 09 spolupracovat,

hlasů
Pirátů by nebylo 

zapotřebí.

Rozpadlá pražská koalice, jejíchž sedm členů dál řídí hlavní město, 
včera jednomyslně schválila tendr na svoz a likvidaci odpadu. Praha 
tak do konce týdne vypíše veřejnou zakázku v hodnotě 12,8 miliardy 
korun, dodavatele služeb by měla vybrat nejpozději do konce června. 
Bývalá koalice se kvůli tendru přela řadu měsíců, podle některých 
zastupitelů byly právě neshody kolem této zakázky jednou z hlavních 
příčin rozpadu metropolitní vlády.

V tendru na svoz odpadu  
se hraje o třináct miliard

a161000637� inzerce

n Dohadování politic-
kých stran o nové me-
tropolitní vládě se ani 
po včerejším jednání 
neposunulo ke kýže-
nému cíli. Z jednání 
demonstrativně odešli 
Piráti.

Jana Havligerová

Pražští politici znovu stojí 
na startovní čáře, jednání 
o zrodu nové koalice se vra-
cejí na samý začátek. Z jed-
nání svolaného na včerejšek 
TOP 09 – ta by ráda stála 
v čele nového pražského 
vedení – odešli Piráti. Jednak 
kvůli tomu, že byl v týmu 
vyjednávačů ČSSD zastu-
pitel Karel Březina, jednak 
proto, že se socialisty trvale 
odmítají jednat. Pokud by 
se ovšem sociální demo-
kraté připojili ke stranám, 
které chtějí s TOP 09 spo-
lupracovat, nebylo by čtyř 
pirátských hlasů zapotřebí. 
I tak by ostatní partaje daly 
v zastupitelstvu dohromady 
pohodlnou většinu.

„Pochopili jsme, že koalice 
v tuto chvíli neexistuje, jed-

Piráti bojkotují jednání 
o vzniku pražské koalice

Předseda dozorčí rady 
Spolchemie Petr Sisák, 
v níž policie minulý týden 
provedla razii, je překvapen 
situací v Česku. Údajně s ko-
legou pobývá na dlouhodo-
bě plánované pracovní cestě 
do zahraničí. Policie, jež 
v případu obvinila čtrnáct 
lidí, podle České televize 
nedokázala zadržet právě 
Sisáka a advokáta Iva Halu. 
Spekuluje se o tom, že právě 
k nim unikly informace. 

Sisák v prohlášení uvedl, 
že při všech žádostech 
o spolupráci od orgánů 
činných v trestním říze-
ní vždy spolupracoval, 
předával všechny doklady 
a přebíral všechny výzvy 
i předvolání. „I proto se můj 
právní zástupce ihned 

v pondělí spojil se státním 
zástupcem a informoval ho, 
že se do Prahy vrátím před-
časně již koncem týdne,“ 
napsal Sisák. Uvedl též, že je 
„připraven plně spolupraco-
vat při vysvětlování tohoto 
absurdního až kafkovského 
případu“. 

Zásah v chemičce údajně 
souvisel se společností 
Via Chem Group a v bu-
dově českobudějovického 
soudu s tím, že se zabývá 
insolvencí této zadlužené 
firmy. Zapečetěny byly dvě 
kanceláře soudu. Via Chem 
Group, s níž je podnikatel 
Sisák spojován, držela podle 
dostupných údajů jako akci-
onář v roce 2014 ve Spolche-
mii zhruba třetinový podíl.  
/hrb, vag/ Více e15.cz

Jsem na plánované 
cestě, oznámil sisák 

Nadopovaný kůň přijde 
o vítězství z Pardubic
Analýza vzorku B potvrdila, 
že vítězný kůň z Velké par-
dubické Nikas měl po říjno-

vém dostihu v těle zakázané 
alkaloidy kofein a theobro-
min. Poprvé v historii tak 
bude vítěz tradičních dosti-
hů diskvalifikován a na prv-
ní místo se posune Ribelino 
s žokejem Pavlem Kašným. 
O trestu má být rozhodnuto 
do konce měsíce. 

Do Bruselu půjde stížnost 
na smlouvu s Veolií
Hlavní město podá do konce 
ledna stížnost Evropské ko-
misi kvůli smlouvě o proná-
jmu vodohospodářské sítě 
mezi městem vlastněnou 
Pražskou vodohospodářskou 
společností a Pražskými 
vodovody a kanalizacemi 
vlastněnými Veolií. Smlouva 
o pronájmu vodohospo-
dářské infrastruktury platí 
do roku 2028 a podle vedení 
města je pro Prahu nevý-
hodná.

Spusťme vnější záchytná 
centra, žádají země V4
Ministři vnitra Visegrádu 
podepsali v Praze memoran-
dum, v němž opět odmítli 
kvóty pro migranty. Za pri-
oritní mají spuštění záchyt-

ných center na vnější hranici 
EU, jež musí fungovat jako 
detenční zařízení – uprchlíci 
by je neměli opustit, dokud 
se nezjistí jejich totožnost. 
V Evropě by podle premiéra 
Bohuslava Sobotky (ČSSD) 
měl vzniknout „záložní 
hraniční systém“ na linii 
Bulharsko–Makedonie.

Trestných činů ubývá,  
kriminálka nabírá lidi 
Kriminalita loni v Česku 
klesla meziročně o 14,2 pro- 
centa na 248 tisíc trestných 
činů. Objasněnost vzrostla 
o necelá dvě procenta  
na 126 tisíc případů, policisté 
tak ukončili přes polovinu 
kauz. Kriminální policie 
chce letos přijmout 362 lidí 
hlavně do týmů zaměřených 
na internetovou kriminalitu, 
drogy či terorismus. /čtk/
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n Lidé loni více sázeli. 
Sázkové a loterijní fir-
my čekají za rok 2015 
výrazný nárůst tržeb, 
přestože se z velkých 
sportovních událostí 
konalo pouze mis-
trovství světa v ho-
keji.

Dušan Kütner

Sázkové žně zažívají sázkové 
firmy zejména v sudých 
letech, kdy se vedle každo-
ročního mistrovství světa 
v hokeji konají zimní či letní 
olympiáda a fotbalové mis-
trovství světa nebo Evropy. 
Loňský rok byl ale výjimkou, 
neboť tržby sázkových firem 
stouply. A nárůst hlásí i lo-
terijní firmy. Důvodem jsou 

stále přibývající příležitosti 
sázet přes mobilní zařízení 
i takzvané live sázky, tedy 
možnost tipovat výsledky či 
vstřelené góly přímo v prů-
běhu utkání.

O nárůstu příjmů 
– znamenajících 
v případě sáz-
kových firem 
rozdíl mezi 
přijatými 
sázkami 
a vyplacený-
mi výhra-
mi – svědčí 
i to, že firmy 
za loňský rok 
poslaly Českému 
olympijskému výboru 
zhruba o pětinu více peněz 
ze své loterijní daně, celkem 
528 milionů korun. Vyšší 
částku přitom poslalo devět 
z jedenácti firem, které 
mohou až čtvrtinu své lote-

rijní daně poslat výboru na 
mládežnický sport.

Například tuzemská 
sázková jednička Tipsport 
poslal 157 milionů. „Vzhle-
dem k tomu, že v obou 

letech, 2014 i 2015, se 
Tipsport rozhodl na 

rozvoj českého 
sportu pro-

střednictvím 
ČOV přispět 
maximální 
možnou část-
kou danou 

zákonem, dají 
se oba roky 

poměřit. Nárůst 
příspěvku skuteč-

ně odpovídá zhruba 
dvacetiprocentnímu nárůstu 
tržeb,“ uvedl mluvčí firmy 
Lubomír Ježek.

Obdobně tomu podle vše-
ho bude i u dvojky na českém 
trhu Fortuny, která ale kvůli 

obchodování na burze odha-
dy pro loňský rok nekomen-
tuje. Za tři měsíce loňského 
roku ale zaznamenala nárůst 
přijatých sázek celého hol-
dingu působícího v Česku, na 
Slovensku a v Polsku o čtvr-
tinu na 615,1 milionu eur.

Lidé podle prvních výsled-
ků a odhadů více sázeli i u čí-
selných loterií. Sazka loni 
zaznamenala nárůst příjmů 
z tradiční Sportky o jedenáct 
procent na 5,85 miliardy 
korun. Definitivní výsledky 
za loňský rok firma ještě za 
všechny hry nemá. „Už nyní 
ale můžeme konstatovat, 
že rok 2015 byl pro Sazku 
velmi úspěšný,“ uvedl již 
dříve generální ředitel Sazky 
Robert Chvátal. Nárůst tržeb 
o pětinu na 418 milionů již 
také ohlásila společnost 
Loterie Korunka provozující 
stejnojmennou hru.

sázkové firmy měly loni 
dobrý rok. I když byl lichý

Sázkové 
firmy poslaly  

Českému olympijskému 
výboru za loňský rok

528
milionů korun.  

O pětinu více  než za 
předchozí rok.

RekoRd. Podle statistik největších společností vsadili čeští sázkaři během pražského mistrovství světa v hokeji na své tipy víc než 
jednu miliardu korun. Překonali tak třeba zimní olympiádu v Soči.
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Schott rozšíří svůj 
závod v Lanškrouně
Výrobce komponent pro 
automobilový a elek-
trotechnický průmysl, 
společnost Schott CR, chce 
rozšířit svůj závod v Lan-
škrouně. V nové výrobní 
hale by mohlo najít práci 
až 300 dalších zaměst-
nanců. Většina výrobků je 
určena na export.

Obrat Minervy překročil 
miliardu korun
Tradiční výrobce šicích 
strojů Minerva Boskovice 
má za sebou jeden z nej-
úspěšnějších roků v his-
torii. Obrat společnosti 
loni vzrostl o 17 procent 
a překročil 1,1 miliardy 
korun. O desítky procent 
se zvýšil čistý zisk. 

Španělé odvolali Štefla 
z čela OHL ŽS
Michal Štefl skončil v po-
zici generálního ředitele 
a předsedy představenstva 
jedné z největších staveb-
ních firem OHL ŽS. Místo 
něho postavil španělský 
vlastník do čela firmy José-
ho Emília Ponta Péreze.

Třebíčská TTS 
expanduje na Slovensku 
Třebíčská skupina TTS 
získala 52 procent akcií ve 
slovenské firmě Národná 
energetická, jež zastřešuje 
deset městských tepláren 
a patří k největším výrob-
cům tepla na Slovensku.

Pardubičtí se vzepřeli, 
nedávali pivo do slev

Krátce

Pardubickému pivova-
ru loni klesla produkce. 
Z předloňských 85 tisíc 
hektolitrů piva se snížila 
o pět tisíc hektolitrů. Pivo-
var totiž odmítl prodávat 
pivo do supermarketů v ob-
dobí slev. Mírně se naopak 
zvýšila klíčová produkce 
sudového piva. /čtk/
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n Hodnota pražského 
hlavního nádraží je 
vyčíslena na 150 mi-
lionů korun, což 
vypadá na realitním 
trhu jako pakatel.

Jan Šindelář

Pražské hlavní nádraží se 
zřejmě stane základním 
bojištěm mezi zastánci 
a odpůrci velkého drážního 
převodu nemovitostí. V jeho 
rámci má přejít zhruba 
tisícovka nádražních budov 

a pět set dalších nemovitos-
tí za 3,24 miliardy z Českých 
drah na Správu železniční 
dopravní cesty. Nejsporněj-
ším bodem je přitom právě 
„hlavák“. Podle zjištění 
deníku E15 potvrzeného 
několika zdroji je cena 
největšího českého nádraží 
odhadnuta na 150 milionů 
korun. To znamená pro 
řadu zástupců Českých 
drah hrubé podcenění.

Od začátku jsou proti 
převodu odbory, které 
poukazují na transakci s po-

zemky na nedalekém Masa-
rykově nádraží, která je pro 
dráhy mnohem výhodnější. 
Významné pochybnosti 
jsou ale podle informací 
E15 i v managementu drah. 
Oficiálně ale nikdo cenu ani 
postoje jednotlivých aktérů 
nekomentuje, chléb se tak 
bude lámat až na přísluš-
ném zasedání dozorčí rady 
a představenstva.

„Pražské hlavní nádraží 
je součástí prodeje části 
závodu a ta byla oceňována 
jako celek. Použita byla 
výnosová metoda,“ uvedl 
mluvčí drah Radek Joklík.

Realitní expert oslovený 
deníkem E15 přitom cenu 
hlavního nádraží odhaduje 
na nižší jednotky miliard. 
„Další investice, které bude 
nutné na nádraží udělat, 
však mohou hodnotu dost 
srazit,“ doplnil. 

Manažeři drah přitom 
budou pod velkým tlakem, 
převod totiž prosazuje mi-
nisterstvo dopravy a schvá-
lila jej i vláda. „To je čistě 
politické rozhodnutí, které 
nezbavuje představenstvo 
povinnosti chovat se s péčí 
řádného hospodáře,“ řekl 
deníku E15 zainteresovaný 
činitel. 

Háčků s nádražím je ale 
mnohem více. Není napří-
klad vyřešena budoucnost 
spolupráce s firmou Grandi 
Stazioni, která dnes nádraží 
obhospodařuje. Její roční 
tržby zhruba odpovídají 
odhadnuté ceně nádraží. 
Stejně tak není jasné, kolik 
budou dopravci za užití 
nádraží platit v rámci tak-
zvaného ošlapného.

Převod drážního 
majetku drhne 
na pražském 
hlavním nádraží

Háčků s nádražím je 
více. Není například 
vyřešena budoucnost 
spolupráce s firmou 
Grandi Stazioni, 
která dnes nádraží 
obhospodařuje.
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Dozorčí rada Českých drah se dnes bude zřejmě zabývat prodejem 
historického nádraží v Ústí nad Orlicí. To po dostavbě koridoru 
přestalo plnit svou železniční funkci a stalo se předmětem tahanic 
mezi zastánci a odpůrci zbourání. Budova nakonec zůstala 
zachována, v nabídkovém řízení se o ni hlásí hned několik zájemců.

nádraží Ústí nad orlicí na prodej

n V pražské Opleta-
lově ulici kousek od 
Václavského náměstí 
vznikne kompletní 
přestavbou dvou 
domů kancelářský 
a bytový komplex. 
Investorem je někdej-
ší majitel společnosti 
Agropol Jiří Malúš.

Daniel Novák

Když potravinářský a ze-
mědělský magnát Jiří Malúš 
v roce 2009 prodal svou skupi-
nu Agropol miliardáři Andreji 
Babišovi, vyjmul z transakce 
lukrativní nemovitosti v cen-
tru Prahy (na snímku). Nyní 
připravuje jejich proměnu na 
moderní kanceláře a reziden-
ce. „V současné době se stále 
mění připomínky dotčených 
orgánů, zejména památká-
řů, a tyto změny musíme 

promítnout do projektu, což 
ovlivňuje rozsah rekonstruk-
ce a způsob využití objektu. 
Není teď tedy možné uvádět 
jakékoli specifikace našeho 
projektu,“ sdělil deníku E15 
David Malúš, který se svým 
otcem podniká v realitách.

K opatrnosti nabádá mimo 
jiné příklad developera 
Jamese Woolfa. Jeho společ-
nost Flow East plánuje hned 
naproti výstavbu nového 
administrativního centra, 
jemuž má ustoupit budova 
na rohu Václavského náměstí 
a Opletalovy ulice. Investor 
se snaží záměr protlačit přes 
úřady již několik let.

Projekt otce a syna Malúšo-
vých je však již dál. Nedávno 
získal územní rozhodnutí. 
Od něho je ke stavebnímu po-
volení už jen krůček. Projekt 
mimo jiné počítá s výstavbou 
dalšího, osmého patra a se 
zcela novou částí umístěnou 
na současném dvoře budov. 
Na většině ploch budou 

kanceláře, s byty se počítá 
v nejvyšších patrech objektu.

Lokalita kolem Václavského 
náměstí je natolik silná, že v ní 
má podle ředitelky poraden-
ské společnosti Knight Frank 
Zdenky Klapalové šanci na 
úspěch každý dobře připrave-
ný záměr. „Lze uvažovat o pro-
jektu multifunkčním. Jako je 
například objekt Diamant. 
Tedy v přízemí obchodní 
prostory, kanceláře v patrech 
a v nejvyšších podlažích byty 
či apartmány pro krátkodobé 
ubytování,“ uvedla.

Malúšův Agropol sídlící 
právě v Opletalově ulici byl 
dlouhé roky terčem nájez-
dů Babišova Agrofertu, ale 
nabídkám odolával. V trans-
akci za miliardy korun však 
nakonec před sedmi lety 
velkopodnikatel a současný 
politik s převzetím Agropolu 
uspěl. Získal tím mimo jiné 
značku Vodňanské kuře nebo 
lukrativní výrobu metyleste-
ru řepkového oleje.

bývalý majitel Agropolu 
bude stavět u Václaváku

Sklizeň ovoce loni vzrostla 
o 24 procent na 188 462 tun, 
a byla tak nejvyšší od roku 
2006. Navzdory předpokladům 
se na ní nijak nepodepsalo loň-
ské mimořádné sucho. U jádro-
vin se však nedostatek vláhy 
projevil nižší kvalitou, výrazně 
více plodů bylo menších, 
a skončilo tak v moštech a ji-
ném průmyslovém zpracování. 
Vůbec nejvíce se v novodobé 

historii loni urodilo hrušek. 
Meziročně vyšší sklizeň ale 
měly i ostatní ovocné druhy. 

„U hrušní a švestek se proje-
vují nové výsadby, jde o jediné 
dva druhy s trvalým růstem. 
Věková struktura sadů hrušní 
a švestek je nejlepší ze všech 
sadů,“ uvedl na Ovocnář-
ských dnech v Hradci Králové 
předseda Ovocnářské unie ČR 
Martin Ludvík.

Sklizeň jablek meziroč-
ně vzrostla o 19 procent na 
155 640 tun a byla největší 
za posledních sedm let. Na 
druhém místě skončily hrušky 
s nárůstem o 166 procent na 
rekordních 10 002 tun. Nárůst 
o 52 procent vykázaly švestky. 
Naopak špatná je věková struk-
tura u ovoce na zpracování, jež 
je dlouhodobě v krizi. Zejména 
višně, angrešt a rybízy. /čtk/

Úroda hrušek byla rekordní



Akcie NWR propadly na 
historické minimum poblíž 
šesti haléřů za kus. Stalo se 
tak týden poté, co zapo-
čala letošní jednání mezi 
těžařem a českou vládou 
o budoucnosti firmy.

Podle expertů míří NWR 
k dalšímu odpisu 
dluhu a termín 
bankrot se 
v kuloárech 
skloňuje ve 
všech pá-
dech. NWR 
tak v posled-
ní době spíše 
než běžné 
spekulanty 
láká ostříle-
né aktivistické 
investory budující 
si strategickou pozici pro 
případ pádu firmy. 

„Aktuálně disponujeme 
takovým podílem dluhopi-
sů společnosti NWR, který 
nám v případě, že firma 
skončí v insolvenčním říze-
ní, zabezpečí aktivní legiti-
mitu. Z hlediska celkového 
objemu dluhu firmy jde ale 
o minimální podíl bez vlivu 

na rozhodování státu,“ 
uvádí slovenský miliardář 
Pavol Krúpa. Vedle balíku 
bondů vlastní jeho inves-
tiční skupina Arca v NWR 
zhruba dvouprocentní 
akciový podíl, smyslem 
investic skupiny je domoci 

se náhrady škody za 
údajné nadhod-

nocení zásob 
uhlí při vstupu 

těžaře na 
burzu v roce 
2008. 

NWR má 
nyní na bur-

ze hodnotu 
kolem  

450 milionů 
korun, tedy takřka 

sedmkrát méně než 
před rokem. „V průběhu 
roku dojde pravděpodobně 
na další korporátní akci 
k doplnění kapitálu se vše-
mi negativními dopady na 
stávající akcionáře. Reálnou 
variantou je i vyhlášení 
bankrotu a převzetí společ-
nosti držiteli dluhu,“ uvádí 
analytik Patrie Tomáš 
Sýkora. /buk/  Více E15.cz
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n Čínské hospodářství 
má za sebou nejhorší 
rok za poslední čtvrt-
století. Ekonomika 
země loni povyrostla 
jen o 6,9 procenta.

Jaroslav Bukovský

Slábnoucí průmysl a malo-
obchod mají největší podíl 
na dalším zpomalení růstu 
čínského hrubého domácího 
produktu. Loňský výkon 
ekonomiky byl poznamenán 
i silným odlivem kapitálu ze 
země spojeným s kolapsem 
akciových trhů. Zpomalení 
tempa růstu bylo experty 

široce očekáváno, potvrzení 
chladnoucí ekonomiky má 
být propříště důvodem pro 
masivnější podpůrné zásahy 
čínských autorit. 

Razantní útlum přineslo 
především poslední loňské 
čtvrtletí, v němž ekonomika 
oproti letnímu kvartálu zpo-
malila z 1,8 na 1,6 procenta. 
„Zatímco údaj o celkovém 
růstu vypadá ještě relativně 
únosně, podrobnější pohled 
na ekonomiku nás zklamal, 
a to především pokud jde 
o sázku na spotřebu jako 
motor ekonomiky,“ uvádí 
analytik singapurské poboč-
ky Commerzbank Čou Chao. 

Prosincový řez ekonomi-
kou prozradil stále slábnoucí 

V Číně zklamaly 
spotřeba i výroba  

Aktuální  
burzovní hodnota  

NWR je zhruba

450
milionů korun, téměř 
sedmkrát méně než  

před rokem.

Úroky z polského dluhu 
vzrostly až o pětinu 
Snížení hodnocení Polska 
ratingovou agenturou S&P 
zemi podstatně zdražilo 
financování. Za desetiletou 
půjčku vládě požadují in-
vestoři roční úrok 3,2 pro- 
centa, tedy o desetinu více 
než před týdnem. U krát-
kodobých dluhů je růst 
ještě výraznější. Půjčky 
Polsku v horizontu něko-
lika let od pátku podražily 
i o 17 procent. Propadem 
ratingu utrpěly i akcie, 
index polské burzy WIG 20 
odepsal kolem čtyř procent.  
 Více E15.cz

Renault svolá 15 tisíc  
aut kvůli emisím 
Automobilka Renault svolá 
zhruba 15 tisíc aut, kterým 
upraví motor tak, aby splňo-
val emisní normy. Oznámila 
to francouzská ministryně 
životního prostředí Ségole-
ne Royalová. Minulý týden 

prohledávali pracoviště au-
tomobilky kvůli technologii 
měření emisí vyšetřovatelé. 

Irsko snižuje dluh

Státní dluh Irska klesl pod 
hranici 100 procent HDP. 
Vrátil se pod ni poprvé od 
přijetí mezinárodní pomoci 
před pěti lety. Dluh na konci 
třetího čtvrtletí dosahoval 
204,2 miliardy eur, tedy  
99,4 procenta HDP. V roce 
2013 dluh činil 123,2 pro-
centa HDP. Za poklesem je 
přísnější kontrola výdajů 
a silný růst ekonomiky.

Americkou divizi VW 
povede Woebcken z BMW
Severoamerickou divizi 
vlajkové značky skupiny 
Volkswagen bude řídit bý-
valý manažer BMW Hinrich 
Woebcken. Podle časopisu 
Manager Magazin manažer 
nastoupí v dubnu a stane 
se i členem představenstva 
VW. /buk, čtk/   Více E15.cz

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,243

Čína 1 3,780

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,530

Japonsko 100 21,093

Kanada 1 17,161

Maďarsko 100 8,591

Norsko 1 2,810

Polsko 1 6,089

Rusko 100 31,709

Švédsko 1 2,899

Švýcarsko 1 24,744

Turecko 1 8,185

USA 1 24,865

Velká Británie 1 35,335

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 19. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,35 -0,60

ČEZ 384,50 0,65

Erste Bank 675,90 1,62

Fortuna 77,25 0,32

Kofola 485,00 -1,02

KB 4748,00 -0,04

NWR 0,07 0,00

O2 CR 249,00 1,34

Pegas 720,00 -0,14

Philip Mor. ČR 11 950,00 0,62

PLG 205,10 -0,92

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 158,00 -0,28

VIG 621,30 1,85

Celkový objem (v tisících korun) 644 156,04

Akcie na pražské burze 19. 1. 2016 

akcie nWr stojí 
nejméně v historii

tempo růstu spotřebitel-
ských výdajů a nad očekává-
ní pomalejší výkon průmys-
lu. Poprvé za poslední dvě 
dekády pak Čína v loňském 
roce snížila spotřebu elek-
třiny a oceli, méně optimis-
tickou mozaiku pak doplnila 
i těžba uhlí v zemi padající 
už druhým rokem v řadě.

Pro finanční trhy je potvr-
zení slábnoucí pozice Číny 
paradoxně dobrou zprávou. 
„Sázíme na další snižování 
úrokových sazeb a uvolňová-
ní bankovních rezerv. To je 
dobrý signál pro akciové trhy, 
které v poslední době trpí vel-
kým poklesem,“ dodává stra-
tég First Shanghai Securities 
Linus Yip.  názory str. 12
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n Situace na mapě 
světa nabádá jen 
k velmi mírnému opti-
mismu. 

Zdeněk Pečený

Ekonomové a finančníci kro-
tí očekávání růstu globální 
ekonomiky. Alespoň ti, kteří 
se sešli na vídeňské konfe-
renci Euromoney. Za pravdu 
jim dal Mezinárodní měnový 
fond. Prognózu letošního 
růstu snížil z 3,6 na 3,4 pro-
centa. 

„V posledních letech byl 
globální ekonomický růst 
vždy zklamáním a letošek 
nebude jiný,“ nebral si hned 
na úvod vídeňské debaty ser-
vítky Bas Bakker, zástupce 
MMF pro střední a východní 
Evropu. „Podívejte se na 
důležité rozvíjející se trhy,“ 
pokračuje Bakker. „Turecko, 
Brazílie a Rusko jsou v rece-
si. Čína zpomaluje.“ 

Euromoney: svět poroste pomalu
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morgan stanley

Americká investiční banka ve 
čtvrtém čtvrtletí loňského roku 
hospodařila se ziskem 753 mi- 
lionů dolarů po ztrátě 1,75 mili- 
ardy před rokem. V celém 
loňském roce její zisk stoupl 
o 80 procent na 5,67 miliardy 
dolarů. Čtvrtletní zisk na akcii 
dosáhl 39 centů. 

Bank of america

Finanční ústav v loňském 
čtvrtém čtvrtletí zvýšil čistý zisk 
o 9,8 procenta na zhruba tři 
miliardy dolarů. Banka snížila 
výdaje, zatímco tržby se zvýšily 
o 4,3 procenta na 19,53 miliardy 
dolarů. V přepočtu na akcii 
banka vydělala 28 centů.

Delta air Lines

Americkému leteckému 
přepravci klesly ve čtvrtém 
čtvrtletí loňského roku tržby na 
9,5 miliardy dolarů z úrovně  
9,65 ve stejném období 2014. 
Za celý rok firma utržila 40,7 mi-
liardy dolarů, zisk na akcii dosáhl 
5,63 dolaru. /čtk/

Výsledky

A151014440� inzerce

profesor ekonomie Vídeň-
ského institutu pro meziná-
rodní ekonomická studia, 
v hotelu Hilton uvedl: „Čísla 
za poslední rok vypadají 
dobře, realita ale může 
být o něco pochmurnější.“ 
Středoevropské země mají 
podle něj výhodu blízkosti 
Německa a propojené vý-
robní infrastruktury. „To se 
ukázalo jako dobrá investi-
ce. Jihovýchod Evropy má 
v tomto směru co dohánět.“

V době, kdy svět možná 
stojí na okraji další krize, se 
některé evropské země ještě 
ani neoklepaly z té posled-
ní. „Chorvatsko, Slovinsko 
a Ukrajina mají dnes nižší 
HDP na hlavu než v roce 
2007,“ řekl Bakker. „Řada 
– především pobaltských – 
zemí nyní naopak profituje 
z bolestivých rozhodnutí 
během hospodářské krize, 
a tak je HDP na hlavu Lotyš-
ska dnes o 10 procent výše 
než v roce 2007.“

V podobném duchu hovo-
řil Jan Macek, analytik Swiss 
Life Select: „Pokud jste chtěli 
být ještě před několika málo 
lety in, museli jste investo-
vat do čehokoli s nálepkou 
BRICS. Je čím dál jasnější, že 
se jedná o investice rizi-
kové s šancí na velké zisky 

i velké ztráty.“ Podle OSN 
loni světové hospodářství 
rostlo jen o 2,4 procenta. Což 
je podstatně méně, než si 
ještě před rokem ekonomové 
a politici malovali.

Ve střední a východní 
Evropě zůstávají možnosti 
růstu. Michael Landesmann, 

Důvodem snížení odhadu 
letošního globálního růstu 
Mezinárodním měnovým 
fondem je výrazně slabší 
obchodní výměna s Čínou 
a také nižší ceny komodit, 
které mají nepříznivé dopady 
na některé mladé tržní 
ekonomiky v čele s Brazílií. 
Odhad růstu na příští rok 
MMF proti předchozí říjnové 
prognóze snížil rovněž  
o 0,2 procentního bodu,  
a to na 3,6 procenta. 

kvůli Číně  
a komoditám

Dějiště. Vídeňský Hilton 
hostil 21. ročník konference 
Euromoney.
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n Po Indech nebo 
Číňanech mají díky 
svým filmařům i In- 
donésané možnost 
poznat Prahu. I v nich 
by to mohlo probudit 
touhu se do Česka 
přijet podívat.

David Vagaday

Do kin ve čtvrté nejlidna-
tější zemi světa příští týden 
vstoupí film Dopisy z Prahy. 
Snímek, který se během 
loňského srpna natáčel téměř 
výlučně v české metropoli, je 
pozoruhodný velmi malým 
rozpočtem. „Měl jej nižší než 
většina českých filmů. Útrata 
v Praze dosáhla 1,5 mi- 
lionu korun,“ řekla deníku 
E15 Ludmila Claussová, šéfka 
agentury Czech Film Commis-
sion. Podle ní Indonésané ani 
nežádali o obvyklou pobídku, 
protože nesplňovali základní 
kritérium, což je minimál-
ní útrata 15 milionů korun 
v případě celovečerního filmu. 
„Vizuálně se mi film jeví jako 
zdařilý a určitě bude dobrou 
reklamou pro Prahu v Indoné-
sii,“ dodala Claussová. 

Toto historicko-romantic-
ké drama má v Indonésii re-
álnou šanci na úspěch hned 

z několika důvodů. Podle 
Zuzany Frašové z produkční 
firmy Three Brothers Pro-
duction, která se na vzniku 
filmu v Česku podílela, je 
příběh natočen podle v Indo-
nésii známé knihy, napsané 
Indonésanem žijícím v Praze 
na základě skutečných 
událostí. „Hlavní postavu 
navíc hraje Tyo Pakusadewo, 
jenž patří v Indonésii mezi 
herecké legendy,“ vysvět-
lila Frašová další důvod 
možného úspěchu. Druhou 
klíčovou roli pak ztvárnila 
mladá herečka a vycházející 
hvězda Julie Estelle. 

Snímek je o smíření dvou 
generací, zároveň odhaluje 
temné stránky indonéské 
historie. Vypráví příběh In-
donésana, který v minulosti 
v Praze studoval a v roce 
1965 ztratil kvůli podezření, 
že sympatizoval s komunis-
ty, indonéské občanství. 

Film s originálním názvem 
Surat dari Praha je pod-
le dostupných informací 
teprve druhým indonéským 
snímkem natočeným v Čes-
ku. Prvním bylo road movie 
o studentech projíždějících 
Evropou Negeri Van Oranje, 
které vzniklo loni v květnu 
a do kin šlo před Vánoci.  

V minulosti už dokáza-
ly asijské filmy či seriály 
natáčené v Praze přitáhnout 
do Česka tisíce turistů. Na-
příklad v Jižní Koreji slavil 
v roce 2005 velký úspěch 
seriál Milenci z Prahy, který 
následně zvedl příjezdy jiho-
korejských turistů do Česka 
o desítky procent. Pozornost 
Indů k Česku zase přitáhl 
bollywoodský velkofilm 
Bang Bang natočený v roce 
2014. Podobně loni zafun-
goval i čínský romantický 
snímek Jen my víme kde. Byl 
vůbec prvním čínským celo-
večerním filmem natáčeným 
v Praze a v kinech ho viděly 
miliony čínských diváků.  
 více E15.cz  

Indonéští filmaři 
objevují Česko

jEště lEtos na shlEdanou. „Indonésanům se v Praze velmi líbilo. Pomocná režisérka potvrdi-
la, že u nás ještě letos natočí svůj nový film,“ tvrdí lidé z české společnosti Three Brothers Production.    
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PrEmIéra. Jak praví plakát, 
film Dopisy z Prahy má v Indo-
nésii premiéru 28. ledna 2016.
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Po lEtEch. Prezident Si Ťin-pching a král Salman během uví-
tacího ceremoniálu v Rijádu. Číňan Saúdskou Arábii naposledy 
navštívil v roce 2008, tehdy ještě jako viceprezident. Nynější 
saúdskoarabský vládce zase naposledy zavítal do Pekingu 
v roce 2014, tehdy ještě jako korunní princ.
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Čínský prezident Si Ťin-
-pching včera dorazil na 
dvoudenní návštěvu Saúd-
ské Arábie. Při své cestě po 
Blízkém východu a severní 
Africe zavítá ještě do Íránu 
a do Egypta.

Předmě-
tem jednání 
v Rijádu mají 
být zejména 
ekonomic-
ké vztahy 
mezi oběma 
zeměmi. 
Saúdsko- 
arabská stát-
ní televize 
informovala, 
že čínského 
prezidenta čekalo odpoled-
ne jednání se saúdskoarab-
ským králem Salmánem.

Kromě jednání se saúd-
skoarabskými představiteli 
se Si setká i se zástupci 
členských zemí Rady pro 
spolupráci arabských států 
Perského zálivu a předsta-
viteli Organizace islámské 
spolupráce.

Saúdská Arábie je největ-
ším dodavatelem ropy do 
Číny. Čína je pak druhým 
největším obchodním 
partnerem Saúdské Arábie, 
obousměrný obchod dosáhl 
v roce 2014 69 miliard do-

larů.
Den před 

příjezdem vy-
šel čínskému 
vůdci článek 
v saúdsko-
arabském 
deníku Ar-Ri-
jád, ve kterém 
království 
popisuje jako 
„bratrský 
stát“ a říká, že 

se těší na posílení čínsko- 
-saúdskoarabských bilate-
rálních vztahů. V textu Si 
rovněž zmínil, že po země-
třesení v Číně v roce 2008 
Saúdská Arábie poskytla 
Pekingu pomoc v hodnotě 
více než 60 milionů dolarů, 
což bylo nejvíce, co čínská 
vláda kdy přijala od jediné-
ho státu. /čtk/

si Ťin-pching vyrazil 
na blízký východ

Obousměrný 
obchod mezi 
Čínou a Saúdskou 
Arábií dosáhl 
v roce 2014 
69 miliard dolarů.
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n Čtvrtá průmyslo-
vá revoluce se stane 
stěžejním tématem 
šestačtyřicátého 
zasedání Světového 
ekonomického fóra 
(WEF), které dnes 
začíná ve švýcarském 
Davosu. 

Jaroslav Bukovský

Více než dva a půl tisíce 
řečníků z řad význačných 
ekonomů, politiků i byz-
nysmenů promluví během 
čtyřdenní schůzky WEF 
nejen o důsledcích sílící role 
umělé inteligence a robotic-
ké práce, ale i o dopadech 
levné ropy, klimatických 
změn či imigrace do Evropy 
na světovou ekonomiku. 

„Překotné technologické 
změny v oblasti nanotech-
nologií a automatizace hrozí 
v digitálním věku ztrátou 
práce pro významnou část 
nekvalifikované pracovní 
síly,“ zdůraznil prezident 
fóra Klaus Schwab. Podle 
studie WEF zveřejněné 
v předvečer schůzky v Davo-
su má patnáctka největších 

světových ekonomik přijít 
kvůli robotům a hlubokým 
změnám na pracovním trhu 
do pěti let o více než pět 
milionů pracovních míst.

„Mám strach o Evropu, 
obávám se, že v součas-
nosti se už nachází ve fázi 
rozkladu a návratu k samo-
statným státům,“ předeslal 
další nosná témata Schwab 
v rozhovoru pro agenturu 
AP. Důležitým úkolem ště-
pící se Evropy je podle něho 
především najít odpověď na 
otázku po schopnosti spole-
čenství absorbovat masivní 
imigrační vlnu. 

Své ke stavu světové 
ekonomiky řekne řada 
známých osobností včetně 
amerického vicepreziden-
ta Joa Bidena, britského 
premiéra Davida Camerona 
či třeba německého prezi-
denta Joachima Gaucka. 
Z řad byznysu dorazí mnoho 
finančníků a expertů na glo-
bální krize, komoditní trhy 
i čínské akciové trhy, které 
se staly hlavním investičním 
tématem loňského roku.

Na přetřes přijde i rodící 
se konflikt mezi Saúdskou 
Arábií a Íránem či hospodář-
ský propad Ruska.
 sledujte E15.cz

davos zváží 
robotickou 
dominanci

sEbEvražEdný atentátník zabil v pákistánském Péšávaru 11 lidí a dalších 21 zranil, když na 
motocyklu naloženém výbušninami vrazil do předměstského kontrolního stanoviště policie na 
silnici vedoucí do sousedního Afghánistánu. Zahynuli čtyři policisté a sedm civilistů včetně dvou 
dětí. K útoku se přihlásilo islamistické hnutí Tálibán.

ZASe TálIBáN
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ElIta. V Davosu se očekává více než 40 hlav států a vlád, šéfové 
velkých firem, jako je Microsoft nebo General Motors, a špičkoví 
vědci. Tomu také odpovídají bezpečnostní opatření.
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n Předáci dlouhodo-
bě rozvrácené severo-
africké země učinili 
první krok k ukonče-
ní dvojvládí.

Libyjští politici se shodli 
na sestavení vlády národní 
jednoty. Kabinet by měl mít 
32 členů a má pomoci sjed- 
notit soupeřící libyjské 
frakce. Země měla dosud 
dvě vlády a dva parlamenty 
sídlící odděleně v metropoli 

Tripolisu a v Tobrúku na 
východě státu.

Na složení kabinetu se 
dohodla prezidentská rada, 
i když se pod seznam no-
vých ministrů podepsalo jen 
sedm z devíti jejích členů. 
V čele vlády má stanout 
tripolský obchodník Fáiz 
Sarrádž, který se na sesta-
vení vlády podílel v čele 
prezidentské rady. Vládu 
musí do deseti dnů schválit 
mezinárodně uznávaný par-
lament sídlící na východě 

země. Podle původní doho-
dy by měl kabinet pracovat 
v Tripolisu. 

Libye je hluboce rozvrá-
cená od revoluce v roce 2011 
a dvě vlády měla od léta 
2014. Za každou z nich stály 
různé ozbrojené skupiny, 
z nichž některé se účastnily 
boje proti bývalému režimu.

Od nové vlády se očekává, 
že Libyi přinese stabilitu 
a bude schopná se vypořá-
dat s islámskými radikály, 
kteří do Libye pronikají. /čtk/

libyjci sestavují vládu 
národní jednoty

Merkelové CDU/CSU 
ztratila čtvrtinu voličů 
Německá konzervativní 
unie CDU/CSU kancléřky 
Angely Merkelové se v aktu-
álním průzkumu společnos-
ti Insa propadla na nej-
nižší úroveň od roku 2012. 
Proti posledním volbám do 
Spolkového sněmu ztra-
tila téměř čtvrtinu voličů. 
Přesto zůstává nejsilnějším 
politickým uskupením 
v Německu. Nadále posiluje 
populistická Alternativa pro 
Německo, která by nyní ve 

volbách skončila na třetím 
místě. 

Obamovy podmínky 
deportací jdou před soud
Nejvyšší soud USA souhlasí 
s tím, že posoudí plán pre-
zidenta Baracka Obamy na 
změnu v imigrační politice. 
Konkrétně jde o exekutivní 
výnosy, které mají uchránit 
před hrozícím vyhoštěním 
více než čtyři miliony ilegál-
ních přistěhovalců a které 
předtím narazily u dvou 
soudů nižší instance.

IS drží podle OSN v Iráku 
v otroctví až 3500 lidí 
Radikálové z Islámského 
státu využívají v Iráku jako 
otroky až 3500 lidí. Odha-
duje to OSN, podle níž jde 
hlavně o ženy a děti. Ve 
zprávě OSN se uvádí, že IS 
na dobytém území v Iráku 
a v Sýrii vynucuje zákony 
silou a své oponenty vraždí 
na veřejných místech. Ze 
statistiky OSN vyplývá, že 
za zhruba dva roky v Iráku 
přišlo o život přes 18 tisíc 
civilistů. /čtk/

Krátce



Levná ropa nahrává milov-
níkům velkých spalovacích 
motorů. Ve Spojených 
státech amerických tak pa-
dají prodeje hybridních aut, 
jako je třeba Toyota Prius. 
Také zájem o elektromobily 
je vlažný. Zato velká SUV 
a pick-upy jedou. Dokladem 
je třeba tradiční značka 
Jeep, která loni zaznamenala 
prodejní rekordy. Nyní se 
chystá po pětadvaceti letech 
opět vyrábět pick-up na bázi 
nového modelu Cherokee. 

| 10 | téma autosalon v detroitu

američany malá 
auta nebaví 
n Hlavní poselství právě probíhajícího autosalonu 
v Detroitu zní – malá a úsporná auta tady nikoho 
nezajímají. Tedy téměř nikoho, abychom byli přesní.  
Nějaká se na přehlídce objevila, povětšinou ale od 
evropských a asijských výrobců. Za vše může stále  
klesající cena pohonných hmot. 

Jaroslav
Matějka

stranu připravil

Trofej pro japonce 
Na autosalonu v Detroitu, 
který potrvá až do 24. ledna, 
již byla vyhlášena auta roku 
Severní Ameriky. Kategorii 
osobních ovládli Japonci 
(Honda Civic) a užitkových 
Švédové (Volvo XC90). 
Nezdálo se však, že by to 
někoho překvapilo. 

A stejně tak téměř nikoho 
neudivilo, že největší pozor-
nost na přehlídce poutaly 
od začátku hodně dravé 
a nápadité asijské a evropské 
značky. Ty americké tak byly 
na domácím hřišti až druhé, 
přesněji třetí. 

Loni sice prodej nových 
aut stoupl v USA o šest pro-
cent na rekordních  
17,47 milionu vozů. Poptávku 

tlačil vzhůru pokračující hos-
podářský růst, nízké náklady 
na půjčky a levné pohonné 
hmoty. Jenže se na tom příliš 
nepodílela takzvaná detroit-
ská trojka. General Motors, 
Ford a Chrysler během uply-
nulých patnácti let ztratily 
dohromady pětinu trhu.

SmuTné počTy
V roce 2000 prodal Cadillac 
ve Spojených státech stejně 
aut jako BMW a dvakrát více 
než Audi. Loni si o takovém 
výsledku tahle tradiční znač-
ka patřící General Motors už 
mohla jen nechat zdát. Vozy 
německého výrobce VW si 
pořídilo dvakrát více zákaz-
níků a také Audi Cadillac 
předběhla. 

mercedes-Benz e. Vůz páté generace zažil v Detroitu světovou 
premiéru. Oproti svému předchůdci je lehčí, úspornější a mírně se 
prodloužil o 43 milimetrů. Pyšní se skvělou aerodynamikou,  
a vykazuje odpor vzduchu pouze 0,23.

acura Precision. Designový skvost ostrých rysů. Je to jen koncept, dokonce nemá ani motor. 
Vzbudil ohromný ohlas. Ale aby se někdy v nabídce prémiové značky patřící Hondě objevil, o tom 
nepadlo na autosalonu ani slovo.

Ford prodal loni o 1,4 mi-
lionu automobilů méně než 
před patnácti lety, GM do-
konce o 1,8 milionu, Chrysler 
byl v minusu 322 tisíc aut. 
Kdo tedy zaujal jejich místo 
a nahradil chybějících 
zhruba 3,5 milionu 
vozů, když se 
loni prodalo 
zhruba stejně 
automobilů 
jako před pat-
nácti lety?

Kolem  
983 tisíc pro 
sebe urvaly 
korejští dravci 
Hyundai a Kia. Ja-
ponské značky Toyota 
a Lexus chňaply po zhruba 
880 tisících, Nissan a Infi-
niti po 732 tisících a Honda 
a Acura po 427 tisících. 
Dalších 445 tisíc spolkli pre-
dátoři z Německa, prémiové 
značky BMW, Mercedes-
Benz a Audi. 

KonTroverzní prohlášení
Mistrem nečekaných tahů 
je Sergio Marchionnne, šéf 
Fiat Chrysler Automobiles. 
Osvědčil to i v Detroitu, 
kde prohlásil, že Ferrari 

opět stoupne prodej. 
„Musíme se dostat 

na roční prodej ve 
výši devíti tisíc 

vozů,“ řekl. 
Tohoto cíle by 
chtěl dosáh-
nout v roce 
2019. Už loni 

byl kritizován 
za to, že prodeje 

vozů z Maranella 
zdvihl na sedm tisíc. 

Panují totiž velké obavy 
o to, že značka supersportov-
ních vozů Ferrari ztratí svoji 
výlučnost. 

To ale tvrdý byznysmen 
Marchionne odmítl: „Zakla-
datel Ferrari v roce 1947 měl 
jasnou vizi produkovat vždy 
o jedno auto méně, než si trh 

Americké
automobilky

během patnácti let 
snížily domácí prodej  

o 3,5
milionu vozů. 
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Kia telluride. Korejská odpověď na záplavu amerických vozů SUV a pick-upů. 
Tenhle koncept, který je plug-in hybrid a byl navržený designovým studiem v Kali-
fornii, naznačuje, že to Kia zamýšlí s expanzí do USA vážně. 
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lincoln continental. To auto připomíná zvenku směsici stylů, něco od Volva, 
Bentleye, dohromady však vyhlíží velmi dobře. Elegantní interiér pak odráží filozofii 
značky – nenápadný luxus k Lincolnu vždy patřil. 

Prodeje aut v USA (tržní podíl, v procentech)

žádá. Takže dokud budeme 
dodržovat tohle pravidlo, tak 
se nám bude dařit.“  

čTyřiceT TrháKů
Detroitský autosalon patří 
k jedné z nejdůležitějších 
přehlídek v automobilovém 

sektoru. I letos se na něm 
odehrálo mnoho světových 
a severoamerických premiér. 
Bylo jich na čtyři desítky. 
Tedy o něco méně než v le-
tech minulých. 

Hodně očekávání bylo 
spjato s emisním skandálem 

„pošpiněným“ Volkswage-
nem. Všichni čekali, s čím při-
jde. Německý koncern zvolil 
chytrou taktiku – představil 
dvojicí nových elektromobilů 
e-Golf Touch a BUDD-e. Právě 
sázka na alternativní pohony 
by mu mohla v budoucnu po-

moci v USA vybřednout z nej-
horšího. Korejský Hyundai 
tady představil světu zcela 
novou značku luxusních vozů 
Genesis. Jejím prvním vozem 
byl model G90 s motory 
o objemu 5,0 a 3,3 litru s dvo-
jitým turbem. Do roku 2020 

by jich mělo přibýt ještě pět. 
Dalšími v řadě budou menší 
sedan G80 a sportovní sedan 
G70. Všechny vozy budou mít 
poháněnou zadní nápravu. 

 
 autor je spolupracovníkem 

 redakce

rok 2000

rok 2015

65,6

25,4

37,7

45,1

6,3

9,3

7,9

2,7

  Japonci

  Evropané

  Korejci

  Detroitská trojka (General Motors, Ford, Chrysler) Pramen autonews.com



Velké trable  
s malým  
růstem
Zprávou týdne je zpomalení 
čínské ekonomiky. V posled-
ním loňském čtvrtletí HDP 
Číny meziročně stoupl  
o 6,8 procenta, za celý rok 
se zvýšil o 6,9 procenta. 
Pomaleji tamní ekonomika 
rostla naposledy před 25 lety. 

Mnozí jsou překvapeni, 
že čínské hospodářství zpo-
maluje. Spíše by ovšem bylo 
případné se ptát, jak je mož-
né, že dokázalo tak dlouho 
růst při zvláštní kombinaci 
centrálně plánovaného a trž-
ního hospodářství. V osm-
desátých letech rostla Čína 
průměrným ročním tempem 
9,4 procenta. V devadesátých 
zrychlila na roční průměr 
10,1 procenta. V první deká-
dě tohoto milénia dosáhlo 
průměrné tempo 9,6 procen-
ta. A v posledních pěti letech 
zvolnil růst na 7,8 a nyní již 
klesl pod sedm procent.

Otázkou je, jaká je vlastně 
realita. Čínské statistiky 
HDP někdy bývají zpochyb-
ňovány, například tamní 
způsob přepočtu z nomi-
nálního HDP na reálný. 

Dílčí ekonomické statistiky 
naznačují o dost výraznější 
zpomalení, než tvrdí ofici-
ální údaj o HDP. Například 
hodnotám indexu nákupních 
manažerů za loňský rok by 
odpovídal zhruba pětipro-
centní růst HDP. Ostatně 
„svému“ HDP údajně příliš 
nevěří ani současný premi-
ér, který se jednou zmínil, 
že se raději dívá na spotřebu 
elektřiny, objem nákladní 
dopravy a vývoj bankov-
ních úvěrů. Budete-li chtít 

vypadat chytře, zmiňte se, 
že v případě Číny místo HDP 
raději sledujete „Li Kche- 
-čchiang index“, který zahr-
nuje právě tyto statistiky.

Přes pochyby o důvěry-
hodnosti čísel je však jisté, 
že hromadící se nerovnová-
hy a strukturální problémy 
nakonec musely dostihnout 
i Čínu. Nadměrné investice 
a nevyužité výrobní kapa-
city, rostoucí zadluženost 
firem a domácností, klesající 
trh nemovitostí, pokles kur-
zu jüanu i přes intervence 
centrální banky za cenu kle-
sajících devizových rezerv, 
otřesy na akciovém trhu. To 

jsou ve stručnosti příčiny 
a symptomy potíží čínské 
ekonomiky. Čínská vláda či 
centrální banka by mohly 
zpomalování hospodářského 
růstu zmírnit fiskálním sti-
mulem či uvolněním měnové 
politiky, nicméně struktu-
rální potíže se tím nevyřeší. 
Čínský model zkrátka naráží 
na své limity.

Na koho dolehne čínské 
zpomalení? Měřeno pomě-
rem vývozu do Číny a HDP 
jsou vůči čínské poptávce 
nejvíce exponovány země 
jihovýchodní Asie a vývozci 
komodit, tedy Chile, Austrá-
lie, Jihoafrická republika.

Přímá expozice české 
ekonomiky vůči Číně je 
nízká, podíl vývozu do Číny 
na celkovém exportu loni 
činil 1,2 procenta. Nicméně 
citelněji by českou ekono-
miku zpomalení Číny mohlo 
zasáhnout nepřímo přes 
ostatní evropské země, kam 
směřují české subdodávky 
pro produkci kompleto-
vanou v jiných zemích EU 
a směřující na čínský trh. 
Podíl vývozu do Číny na cel-
kovém exportu z Německa 
činí 6,6 procenta, v případě 
celé EU je to dokonce  
9,5 procenta. Kvůli poma-
lejšímu růstu v Číně ovšem 
zároveň výrazně klesly ceny 
komodit. I proto si například 
můžeme užívat nejlevnější 
benzin za posledních šest let.

Autor je hlavním ekonomem  
Deloitte

Komentář

David Marek

Hromadící se 
nerovnováhy 
a strukturální 
problémy musely 
dostihnout i Čínu.
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Tvář dne 

 Mám strach o Evropu, obávám 
se, že v současnosti se už nachází 
ve fázi rozkladu a návratu 
k samostatným státům,
řekl před konferencí v Davosu 
šéf Světového ekonomického 
fóra Klaus Schwab 
str. 9
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Glosa

Utrpení a detence
Zpráva Lékařů bez hranic o selhání EU během migrační 
krize je silně jednostranná – humanitární nezisková orga-
nizace zaměřená na „zmírňování utrpení“ má na migraci 
úzký a jednoznačný pohled. Pochopitelně. Stejně uzoun-
ký a jednostranný pohled, jen ze zcela opačné strany, 
nabízejí i lidé s konkrétními rozhodovacími pravomoce-
mi – ministři vnitra visegrádské čtyřky. V jejich vnímání 
jsou klíčovými slovy migrační krize riziko, ochrana, ploty, 
hotspoty a detence. Zrovna u ministrů vnitra by to snad 
také šlo pochopit.
 
Přinejmenším v české debatě se ale bohužel dosud ne-
našel politik, který by dokázal oba tyto pohledy rozumně 
skloubit a najít mezi nimi náznak cesty k řešení. Naopak 
humanitární pohled už je dnes ve veřejném prostoru tak 
nepopulární, že jej politici prakticky vytěsnili. Bez toho 
se ale nedá hnout dál a současně udržet alespoň zbytky 
image, kterou se EU po léta snaží budovat. 
 Martin Čaban

Tahle restaurace nabízí aplikaci, která ti umožní  
stáhnout si parmazán z cloudu.



n Přístup Práva 
a spravedlnosti k ve-
řejnoprávním médiím 
nemusí být zase tako-
vá katastrofa.

Radek Palata

Nový polský mediální zákon 
způsobuje mnoho rozpaků 
nejen v Polsku, ale také 
ve strukturách Evropské 
unie. Polská katolická strana 
Právo a spravedlnost si jed-
noduše řečeno osvojila mé-
dia veřejnoprávního sektoru. 
Ze své pravomoci vládnoucí 
strany jmenovala přísluš-
né úředníky, aby činnost 
veřejnoprávního rozhlasu 
a televize řídili.

Udržitelný život
Co to v podstatě znamená? 
Z polských „médií veřejné 
služby“ napříště uslyšíme 
jen to, co si vláda a stra-
na přeje. Nepřipomíná to 
někomu něco? Jistěže ano, 
ovšem vzhledem k politické 
orientaci nových polských 
vůdců trochu z druhé strany, 
jako když Alenka v říši divů 
hleděla do zrcadla. Organi-
zovaná síla je nicméně vždy 
silou, která přehlíží vlastní 
nedostatky. To platí pro 
všechny velké organizace 
včetně katolické církve, jejíž 
politickou odnož PiS před-
stavuje. Jsme toho svědky 
nejen v Polsku, ale 
prakticky všude. 
A nejde jen o mo-
censké snahy 
politiků, ale 
také velkých 
koncernů 
i jiných  
hospodářsko- 
-společen-
ských skupin.

Je známo, 
že PiS má zázemí 
hlavně v chudších 
venkovských zemědělských 
oblastech na východě Pol-
ska. Jako by se tam čas po-
někud minul s přítomností. 
Je ovšem překvapující, když 
polský ministr zahraničí 
Witold Waszykovski ve svém 
zdůvodnění radikální změny 
mediálního zákona zmínil 
zrovna antagonismus k při-

rozeným postojům k udrži-
telnosti života, který se prý 
projevoval v dosavadním vy-
sílání polských veřejnopráv-
ních médií údajně řízených 
v levicovém stylu.

Je známo, že v Polsku 
působí silná uhelná lobby, 
která se jen nerada smiřuje 
s principy udržitelnosti ži-
vota vyplývajícími například 
z prosincové pařížské globál-
ní dohody o klimatu. Přitom 
právě venkovští zemědělští 
voliči PiS svým životním sty-
lem tyto principy přirozeně 
naplňovali po celá staletí. 

SkUtečné hrozby
Proč ale vůdci PiS nezmiňují 
fyzické hrozby, které jsou 
mnohem reálnější než pofi-
dérní představy o perpetuu 
mobile a které mohly Polsko 

rovněž vést k upevně-
ní kontroly nad 

veřejnoprávními 
médii? Jednu 

zcela aktuální 
představuje 
snaha někte-
rých spo-
lečenských 

skupin, v jádru 
totalitních, 

zásadně ovlivnit 
veřejné mínění, což 

se týká především Rus-
ka a jeho působení v ukrajin-
ské krizi. 

I proto bylo velmi nešťast-
né, když německý předseda 
Evropského parlamentu 
Martin Schulz přirovnal 
politiku PiS po jejím jedno-
značném říjnovém volebním 
vítězství k politice prová-
děné ruským prezidentem 

Vladimirem Putinem, a to 
hned pár dní po volbách.

Polsko má přirozenou 
obavu ze současné situace 
v Evropě. K té patří také 
dominantní pozice Německa 
i jiných velmocí přehlížejí-
cích barvitost Evropy. Ano, 
stojíme před dějinnými 
mezníky. Alespoň se nám to 
tak zdá. Ovšem nemůžeme 
s čistým svědomím najisto 
tvrdit, že se to bude stejně 
jevit i příštím generacím. 
Už proto by bylo vhodné vy-
hnout se alespoň těm zcela 
křečovitým reakcím. I na tak 
citlivá témata, jako je role 
veřejnoprávních médií.

Po čtvrtstoletí zkušeností 
v médiích si říkám, že pokud 
se polská vláda PiS rozhodla 
skoncovat s jakousi veřejno-
právní mediální „bisexuali-
tou“, udělala možná vcelku 
dobře. Kdo by to měl nako-
nec poslouchat? S rozpukem 
čtyřiadvacetihodinových 
vysílacích zpravodajských 
kanálů se to ostatně stejně 
poslouchat nedá. Prosím 
stručně, říkával kdysi kdosi.

JaSná hranice
Soukromá média vždy slou-
žila svým zákazníkům lépe. 
A pokud se v Polsku nyní 
výrazněji stanovila hranice 
mezi tím, co si myslí stát, 
a co si myslí občan, udělalo 
se tam možná pro svobodu 
slova a názoru více, než 
se dnes zdá. V takové situaci 
se ostatně každý může nejlé-
pe sám rozhodnout, co chce 
číst a poslouchat.

Autor je publicista

Nešťastná byla slova 
Maritna Schultze, že 

politika PiS připomíná 
politiku Vladimira

Putina.
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Pokud opatření 
nezafungují, musíme 
na linii Bulharsko – 
Makedonie vytvořit 
určitý záložní 
hraniční systém,

Rozpočet a zásluha vlády
Andrej Babiš

Rozumím, že úkolem ekonomických komentátorů není 
chválit počínání vlády. Lukáš Kovanda však v E15 píše, 
že snížení plánovaného schodku o 37 miliard je „samozřej-
mým důsledkem makroekonomického vývoje v roce 2015“. 
Hospodářský růst jistě přispěl k vyšším příjmům, ale chy-
bou je zcela zapomínat, co ekonomický výkon táhlo – státní 
investice, nižší daně v důsledku zavedení druhé snížené 
sazby DPH nebo slev v oblasti daní z příjmu, díky kterým 
občanům zůstalo více peněz k osobní spotřebě. A samo-
zřejmě čerpání evropských fondů. Kondice ekonomiky 
a fiskální soustava jsou spojenými nádobami. Rekordní 
ekonomický růst našeho hospodářství v uplynulém roce 
nebyl exogenní jev, ale důsledek hospodářské politiky vlá-
dy. Výběr daní se oproti roku 2014 zvýšil o 72 miliard. Nej-
významnější daní je DPH. Základem této daně je převážně 
spotřeba. Ta vzrostla v roce 2015 o 3,5 procenta. Čisté in-
kaso DPH vzrostlo cca o tři procenta. Ale s počátkem roku 
2015 zavedla vláda druhou sníženou sazbu. Lidem jsme 
tak snížili DPH o 4,2 miliardy. Firmám jsme pak loni vrátili 
zadržené nadměrné odpočty ve výši 4,1 miliardy a zlepšili 
jim cash flow díky přenesení daňové povinnosti ve výši cca 
dvou miliard. To je dohromady 10,3 miliardy korun. O tuto 
částku jsme tedy loni vybrali méně. Pokud to zohledníme, 
je zřejmé, že výběr DPH v roce 2015 vzrostl o šest procent. 
Tedy skoro dvakrát více než spotřeba. Efektivnější výběr 
daní měl tedy významný vliv na příznivý výsledek státního 
rozpočtu. Nebýt rychlého růstu, jistě by schodek nevy-
střelil nad 90 miliard korun, jak se komentátor obává. 
Investice státu vzrostly meziročně o 64 miliard. Bez nich 
by byl rozpočet vyrovnaný natotata. Předpoklad, že vláda 
se založenýma rukama sleduje ekonomický cyklus, aby 
pak na konci roku v závislosti na výsledku zajásala, nebo 
zaplakala, již třetím rokem naštěstí neplatí.

Autor je ministrem financí

Duel

Polemika

EU selhala v řešení 
krize a aktivně 
zhoršila podmínky 
tisíců zranitelných 
mužů, žen a dětí. Tím, 
že se soustředila na 
politiku odstrašování,

řekl šéf operací  
Lékařů bez hranic  
Brice de le Vingne

řekl český premiér  
Bohuslav Sobotka

Polsko a média:  
proč ty křeče?

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazory@e15.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

bratrská kritika. Polský expremiér a současný „prezident 
EU“ Tusk si vyjasňoval pozice s polským prezidentem Dudou.
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Minirecenze

komiks

Aleš kot a kolektiv: Zero 2. V srdci všeho

(Nakladatelství: Crew)
Nakladatelství 
Crew pokraču-
je ve vydávání 
série Zero, která 
je velkým dílem 
českého scenáristy 
Aleše Kota pro 
Image Comics. 
Pověst moderního 
Jamese Bonda pro 
21. století Kotův 
hrdina Edward 
Zero splňuje 
skvěle, stejně jako 
komiks naplňuje 
požadavky aktu-
álních špionských 
komiksů. Děje jsou 
dostatečně přímočaré, přitom neztrácejí ta-
jemno, které s agentem Zerem čtenář odhaluje. 
Samozřejmostí jsou také velké zvraty, které se 
tentokrát budou týkat především Edwardových 
přímých nadřízených Zizka a Cookové, protože 
nikdy nevíte, kdo a koho podtrhne na příští 
stránce. Kot potvrzuje, že patří do světové ligy, 
se čtenářem hraje otevřenou, ale často složitou 
hru, jejíž rozuzlování je podpořeno fantastický-
mi akčními sekvencemi. V březnu by měla vyjít 
třetí kniha, je rozhodně nač se těšit.

Stanislav Šulc

n Třídisková DVD kolek-
ce nabízí animované fil-
my proslulého scenáristy.

Stanislav Šulc

Císařův pekař a pekařův císař, 
Obušku, z pytle ven!, Adéla 
ještě nevečeřela či Limoná-
dový Joe. To jsou nejslavnější 
díla, na nichž se povětšinou 
scenáristicky podílela legen-
da československé komedie 
a kinematografie Jiří Brdečka. 
Možná pro někoho pak bude 
překvapením, že svět jej vnímal 
především jako tvůrce animova-
ných filmů a také Brdečka právě 
formu krátkého animovaného 
filmu považoval za svému nitru 
nejbližší. Nyní vychází třídis-
ková edice krátkých animáků 
Jiřího Brdečky, která může tuto 
historickou nespravedlnost 
napravit.

Edice nabízí celkem 34 filmeč-
ků, z nichž nejstarší (Pérák a SS) 
vznikl již v roce 1946 a nejnověj-
ší (Třináctá komnata prince Mě-
děnce) v roce 1980. Jako bonus 
zde pak je podrobný obrázkový 
scénář k již nedokončenému 
filmu Staroněmecká pohádka 
aneb Menší růžová zahrada 
aneb Laurin, král pidimužíků. 
Nechybí zde ani slavné sním-
ky Jak se člověk naučil létat či 
Špatně namalovaná slepice, za 
které si Brdečka odvezl nejvyšší 
ocenění z prestižních filmových 
přehlídek, jako byly festival 
v Cannes nebo v Annecy.

Důležitější než u jiných po-
dobných edic je pak doprovodná 
brožura shrnující Brdečkovu 
animovanou tvorbu. Za texty 
stojí trojice relevantních osob-
ností – historik animovaného 
filmu Giannalberto Bendazzi, 

Takřka neznámý 
Jiří Brdečka

Tipy

Divadlo Bez zábradlí • 19.00

ART

Karel Heřmánek, Josef 
Carda a Zdeněk Žák se již 
dnes objeví v předpremiéře 
očekávané komedie.

Nova • 22.25

Tři KRálové

George Clooney v hlavní roli 
netradiční komedie o válce 
v iráku. v dalších rolích 
Mark Wahlberg a ice Cube.

AnimovAné filmy ••• 100%

Jiří Brdečka: Animované filmy

(34 krátkých filmů, Česká republika, 345 minut)
Vydavatel: Anifilm, limonádový Joe
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dcera Jiřího Brdečky Tereza 
a profesor FAMU Jiří Kubíček. 
Každý z jiného úhlu předsta-
vuje Brdečkův vztah k formě 
animovaného filmu. Nejzajíma-
vější postřeh se týká toho, proč 
se Brdečkova animovaná tvorba 
do dějin nezapsala výrazně jako 
například Trnkova či Zemano-
va. Důvodem podle odborníků 
je fakt, že Brdečka se vždy cítil 

být spíše režisérem a nikoli 
výtvarníkem, snímky proto 
postrádají jednotící výtvarnou 
linii.

O to inovativnější a průkop-
ničtější ale jeho filmy mohly být. 
A to nejen technicky, ale také 
názorově, což dokládá napří-
klad již zmíněný snímek Špatně 
namalovaná slepice skvěle te-
matizující lidskou svobodu.

ostravský Dům umění vystaví vzácnou 
Juditu Gustava klimta
Dům umění v Ostravě oslaví 90. narozeniny vý-
stavou 100 nejvýznamnějších děl, které má ve 
své sbírce. Vystaví i díla takových autorů, jako 
jsou František Kupka či Jan Zrzavý. Návštěvníci 
mohou spatřit i jedno z nejvzácnější děl ost-
ravské galerie – Juditu Gustava Klimta. Výstava 
bude otevřena do 20. března. 

Zemřel kytarista Eagles Glenn Frey

Kytarista a zaklá-
dající člen americ-
ké skupiny Eagles 
Glenn Frey zemřel 
v pondělí ve věku 
67 let. Frey založil 
Eagles v roce 1970 
v Los Angeles 
společně s bubeníkem Donem Henleyem, 
kytaristou Berniem Leadonem a baskytaristou 
Randym Meisnerem.

12 rozhněvaných mužů vyjde na Blu-rayi

Distribuční společnost Magic Box vydá  
24. února slavný snímek 12 rozhněvaných mužů 
na moderních discích Blu-ray. Jednu z hlavních 
rolí si ve filmu Sidneyho Lumeta zahrál český 
herec Jiří Voskovec. /čtk, sul/

Krátce



Zpravodajský deník E15 patří již od roku 2007 mezi 
nejrespektovanější názorová média. Společně s webem 
E15.cz je komplexním zdrojem zpráv z domácí a svě-
tové ekonomiky, politiky, byznysu a  � nancí. Deník 
E15 je distribuován bezplatně do stojanů a  od pod-

zimu 2010 je i ve volném prodeji na dalších vybraných 
obchodních místech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z jeho speciálů – lifesty-
lový  magazín ZEN či jeden z odborných magazínů – 
Právo & Byznys, Real-immo nebo Český export.

Deník E15
a jeho speciály
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INspEKCE. Srbský 
tenista Viktor 
Troicki nevěřícně 
zírá na ptáka, který 
měl tu drzost usadit 
se na kurtu v prvním 
kole dvouhry se Špa-
nělem Danielem 
Muñozem de la Nava 
na turnaji Australian 
Open v Melbourne 
Parku. Opeřenec ale 
možná fandil Srbovi 
– ten zvítězil 3 : 2. 

Vědci zjistili, že...

n Říká se, že když 
na chlapa přijde tahle 
nemoc, v podstatě 
nachlazení či chřipka, 
trpí jako pes. A ono to 
tak skutečně je.

Legendární onemocnění, 
jež dokáže na pár dnů skolit 
sebesilnějšího pořízka, má 
podle lékařů z Johns Hop-
kinsovy univerzity reálný 
základ: muži jsou na vir 
chřipky citlivější a onemoc-
nění u nich probíhá mnohem 
intenzivněji. Prostě proto, 
že jsou muži. Odborné studie 
z posledních let odhalily, 

...za mužskou rýmičku mohou hormony

Trpí. Patrně i proto, že není žena.
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že estradiol, typ ženského 
hormonu estrogenu, působí 
třeba proti HIV, žloutence 

typu C či ebole. Blokuje totiž 
schopnost viru kopírovat 
se v buňkách, a tím zpoma-

luje šíření napadenou tkání. 
Tým z Johns Hopkinsovy 
univerzity proto zjišťoval  
působení estrogenu na je-
den z nejběžnějších virů – 
sezonní chřipku. Shromáždil 
proto desítky vzorků buněk 
z nosu a část z nich vystavili 
lékům, které se používají 
při hormonálních terapiích 
a které aktivují estrogenové 
receptory. Pak buňky nakazil 
chřipkou a sledoval reakci. 

Výsledky byly jednoznač-
né: vzorky ošetřené jeden 
den až tři dny před nákazou 
mnohem lépe odolávaly 
chřipce než ty, které se do-
čkaly ošetření až po nákaze. 
Výjimečně nízké hladiny 

infekce pak ve všech expe-
rimentech vykázaly buňky 
odebrané ženám. 

„Jako první jsme proká-
zali souvislost antivirového 
účinku estrogenu s aktivací 
příslušných buněčných re-
ceptorů a také rozdílné ode-
zvy vzorků mužské a ženské 
tkáně na virovou nákazu,“ 
uvedla v časopise American 
Journal of Physiology vedou-
cí výzkumu Sabra Kleinová. 
Její tým se teď chce zaměřit 
na využití estrogenních 
látek ke snížení závažnosti 
chřipkových onemocnění. 
Současně bude zjišťovat, zda 
tak už nyní nepůsobí některé 
typy antikoncepce. /msc/
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